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که  می شد  مطرح  افغانستان  رسانه های  در  معتادین  مراکز  سری  یک 
معتادان را می بردند آنجا برای ترک اعتیاد یا خودشان مراجعه می کردند. 
از طرفی ما پل سوخته ای در کابل داشتیم که آنجا مرکز تجمع معتادین 
اعتیاد  ترک  این  برای  برنامه ای  چه  نیست.  آنها  از  خبری  الان  اما  بود؛ 

دارید؟
تمام  در  کردیم.  جمع آوری  هم  سوخته  پل  از  را  آنها  کردیم؛  جمع آوری  را  معتادین  تجمع  ما 
کمپ  یک  قبلاً  دادیم.  انتقال  درمانی  مراکز  به  را  آنها  بود.  زیاد  تعدادشان  بزرگ  شهرهای 
نظامی برای ناتو بود؛ آنها را به آنجا بردیم و بیشتر از هزار تن در آنجا تحت معالجه هستند. بعد 
از این که معالجه می شوند هم به آنها حرفه آموخته می شود تا وقتی از مواد خلاص می شوند، 

کسب وکاری داشته باشند و این روند جریان دارد ان شاالله.

آماری از ترک اعتیاد در کابل دارید؟
بله، کسانی که در شهرها بودند و در کوچه ها و خیابان ها افتاده بودند، جمع آوری شدند...

الان این کشاورزهایی که در مزارع کشت خشخاش کار می کردند، با این 
تدبیری که شما کردید، چه اتفاقی برایشان می افتد؟ بخشی از اقتصاد شما 
به این طریق می چرخید. آنها در زمینی که خشخاش کشت می کردند، 
درآمد هنگفتی داشتند؛ حالا برایشان چه چیزی جایگزین گذاشته اید که 

دوباره برنگردند به سمت کشت خشخاش؟
حکومت اسلامی افغانستان طبق برنامه هایی که در وزارت صناعت دارد، مردم را تشویق به 
کشت بدیل کرده است؛ یعنی امسال در هیرمند دو چیز را بیشتر کشت می کنند: زعفران و 
پنبه. در این راستا نیاز به همکاری دنیا و کشورهای مختلف داریم؛ چون این مسأله مصیبتی 
باشند.  داشته  همکاری  ما  با  پدیده  این  امحای  کار  در  باید  همه  و  بود  همه  دامن گیر  که  بود 

متأسفانه تا الان همکاری زیادی از بیرون نداشته ایم.

آیا الان در مبانی فکری و دیدگاهی طالبان، بحث اعتیاد و بحث قاچاق 
مواد مخدر یک حرام شرعی است؟

بله.

این را علمای شما فتوا داده اند؟
بله.

یعنی ما دیگر در سال آینده کشت مواد مخدر و اصلاً این مزارعی را که 
خشخاش در آنها کشت می شود، نمی بینیم؟

خیر.

خیلی متشکرم از شما آقای ذبیح الله مجاهد.
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